

SOUL PART - 2
The Biblical Contradictions

သးသမူ - ၂

တၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ထီသဒါလိာ်အသးလာလံာ်စီဆ့အပူၤ

လံာ်စီဆ့အတၢ်ပာ်ဖျါဘၣ်ဘးဒီး, သးသမူ (Soul) ဒီးအသး (Spirit) အဂ့ၢ်တဖၣ်န့ၣ် ပချုသ့ၣ်ညါဝံၤဒီး, ပကဃု သ့ၣ်ညါအါထီၣ်စ့ၢ်ကီးဘၣ်ဘးဒီးသးသမူလၢအိၣ်ဒီးတၢ်သံအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. လံာ်စီဆ့အဆၢဖိသ့ၣ်တဖၣ်, တဆၢဒီးတ ဆၢတလီၤပလိာ်လီၤက့ၤအသးအယိ ပတၢ်ဆိကမိၣ်ကအိၣ်ထီၣ်ဘၣ်ဘးဒီးတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်အဂ့ၢ်အယိ, ပကချု သ့ၣ်ညါအီၤဒ်, “တၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ထီသဒါလိာ်အသးလာ လံာ်စီဆ့အပူၤ” အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

အဆိကတၢ်ပကဃုသ့ၣ်ညါတၢ်ဘၣ်ဘးဒီး, ပုၤလၢအသံတ့ၢ်တဂၤအသးသမူအိၣ်ထီၣ်က့ၤအဂ့ၢ်န့ၣ်, ပုၤတနီၤနီၤကဟံးန့ၢ် အခီပညီအဂီၢ်န့ၣ် လံာ်စီဆ့အဆၢဖိသ့ၣ်တဖၣ်ကဲထီၣ်အတၢ်ဆိကမိၣ်သ့ၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်ဖဲလံာ်စီဆ့အဆၢဖိဒ်အဖိလၢအသးလီၤ.

(၁) ၁၅မူအုလး ၂၈:၇-၁၉

လံာ်စီဆ့အတၢ်ပာ်ဖျါမ့ၢ်ဒ် ပုၤအံၣ်စရုလးအစီပၤ စီစီလူးစံးဘၣ်အခုအပူၤ, ဃုန့ၢ်အီၤလၢ ပိာ်မုာ်လၢ အအိၣ်ဒီးပုၤသံအကလၢတဂၤဒ်သိး, အကတၢ်ပိာ်တၢ်ဒီးစီရုမူအုလးလၢအသံတ့ၢ်ဝဲတဂၤလီၤ. ပိာ်မုာ်အဝဲအံၤန့ၣ် အိၣ်ဖဲန့ၣ်ဒီးအပူၤတဂၤလီၤ. ဘၣ်ဘးဒီးစီပၤစီစီလူးလဲၤဃုပိာ်မုာ်လၢအအိၣ်ဒီးပုၤသံကလၢတဂၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, ၁၅မူအုလး ၂၈:၈ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးစီစီလူးမၤလိာ်ဆီအသး, ဒီးသိးတၢ်အကူအသိးအဂၤ, ဒီးလဲၤဝဲ, ဒီးပုၤခံၣ်ဂၤလဲၤဝဲဒီးအီၤ, ဒီးဟဲဝဲဆူပိာ်မုာ်အအိၣ်လၢမုာ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးစံးဝဲဒ်, ဖးန့ၢ်ယၤလၢပုၤသံအကလၢ, ဒီးဒုးဟဲထီၣ်လၢယကီၢ်လၢပုၤတဂၤလၢယကစံးဘၣ်န့ၣ်တက့ၢ်.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. စီစီလူးမၤလိာ်ဆီအသးဒီးလဲၤဝဲလီၤ. ဘၣ်မနုၤအယိလဲၣ်န့ၣ် တၢ်လၢစီစီလူးတဂၤအက့ၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤဆီဝဲလၢ ပုၤအံၣ်စရုလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အကျါန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ ၁၅မူအုလး ၁၀:၂၃ န့ၣ်လီၤ. ပကလဲၤကဒီးဆူ ၁၅မူအုလး ၂၈:၉ န့ၣ်တက့ၢ်.

“ဒီးပိာ်မုာ်န့ၣ် စံးဘၣ်အီၤ, ကွၢ်ကွၢ်, တၢ်လၢစီစီလူးမၤတ့ၢ်လံာ်န့ၣ် နသ့ၣ်ညါလၢ အဒိၣ်တံာ်ကွၢ် ပုၤလၢအအိၣ်ဒီးပုၤသံအကလၢ, ဒီးပုၤမဲာ်ထံၣ်ဝဲတဖၣ်လၢ ထံၣ်ဧကီၢ်ဧါအပူၤလီၤ. မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး နပာ်ပျံၤသကွီၤလၢယသးသမူအဂီၢ်ဒ်သိးယကသံန့ၣ်မ့ၢ်အဘၣ်မနုၤလဲၣ်.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဘၣ်ဘးဒီးတၢ်နီၤဒီးပိာ်မုာ်လၢအအိၣ်ဒီးပုၤသံအကလၢတဖၣ် ဘၣ်တၢ်မၤဟးဂီၤအဝဲသ့ၣ်လၢ စီပၤစီစီလူးအယိ, အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးဒိၣ်မးလီၤ. ဘၣ်မနုၤစီစီလူးထူးထီၣ်အကလုာ်ဘၣ်ဘးဒီးတၢ်ဒ်အံၤလဲၣ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ ၅မိၤ၅၅ ၁၈:၁၀-၁၂ န့ၣ်လီၤ.

“ပုၤလၢအမၤဖိခွါဂ့ၢ်, အဖိမုာ်ဂ့ၢ်, ဒီကံာ်မုာ်အုမုာ်ဂ့ၢ်, ပုၤဖးတၢ်ဖိမုာ်ဂ့ၢ်, ပုၤလၢအဒုၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်မုာ်ဂ့ၢ်, ပုၤလၢအဟီၣ်တၢ်လိာ်တၢ်မုာ်ဂ့ၢ်, ပုၤမၤကဒါပမဲာ်မုာ်ဂ့ၢ်, ပုၤသ့တၢ်အုတၢ်သမူတၢ်မုာ်ဂ့ၢ်, ပုၤမၤန့ၢ်ပုၤသံကလၢမုာ်ဂ့ၢ်, တဘၣ်အိၣ်လၢသ့ကျါဘၣ်.”

“အဂ္ဂါဒ်အံ၊ ကယံပုလုလောအမတောတဖန်နု နုယုအတံသးဘဉ်အာလီ၊ ဒီးယုနကစာဟီ ထီၣ်ကွံၣ်အီလောနမဲၣ်ညါလောတံသးဘဉ်အာနုၣ်တဖန်အကျါလီ။”

မုာ်ဝဲလီ၊ ဒ်လံာ်စီဆုံအတံဟံဖျါအသိး တံသ့ၣ်တဖန်နု ကစာယုသးဘဉ်အာအဝဲသ့ၣ်တဖန်နုလီ၊ လောတံနုၣ်အဃိစီပတီစီလူးအကစာဒ်ဝဲထူးထီၣ်အကလုာ်ဒီးထီဒါတံသ့ၣ်တဖန်နုလီ။

ဘဉ်ဆဉ်စီပတီစီလူးအသးသမူကဲထီၣ်ဒီးလဲၣ်နုၣ် ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ၊ **၁၅၅၂အုလး ၁၆း၁၄** နုၣ်လီ။

“ဒီးယုအသးဟးထီၣ်ကွံၣ်လောစီလူးအလီဒီးသးအာတမံလောယုနုၣ်မာကီၣ်မာဂီၣ်အီ၊ လီ။

မုာ်ဝဲလီ၊ ကစာယုမာ စီစီလူးလောအကမာဟးဂီၣ်ပု ဧမာလူးဖိသ့ၣ်တဖန်ခဲလောဘဉ်ဆဉ်၊ စီစီလူးတဒိက နုၣ်ကစာယုအကလုာ်အဃိ၊ ကစာယုကတိတောဆူ စီ၅၅၂အုလးအအိၣ်နုၣ်ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ **၁၅၅၂အုလး ၁၅း၁၀-၁၁** နုၣ်လီ။

“ဒီးယုအကလုာ်ကထါအိၣ်ထီၣ်ဝဲဒီး စီ၅၅၂အုလးဒီးစံးဝဲဒဉ်၊ မုာ်ယဟံစီစီလူးလောစီပဒီး၊ ယဟီယာ် လီကုယသးလီ။ အဂ္ဂါဒ်အံ၊ လောတံပိာ်ယခံနုၣ် ဃဉ်ကဒါကုအသးလံ၊ ဒီးတတီၣ်နုၣ်ဘဉ် ယတံမာလိာ်ဘဉ်၊ ဒီးစီ၅၅၂အုလးအသးတမုာ်ဘဉ်၊ ဒီးကိးထီၣ်ယုသီတနုၣ်ကျါလီ။”

စီစီလူးအတံဒိကနုၣ်တံလောကစာယုအိၣ်၊ တအိၣ်လောဘဉ်အဃိ ဝဲၣ်မူ၅၅၂အုလး အကစာဒ်ဝဲတဒီးထံၣ် လောအသးလောအီဘဉ်။

၁၅၅၂အုလး ၁၅း၁၅ ဒီးစီ၅၅၂အုလးတဟံထံၣ်လောဘဉ် စီစီလူးတုလီလောမုာ်တနုၣ်လော အသံ နုၣ်လီ။

လောတံနုၣ်အဃိ စီပတီစီလူးထံၣ်ဘဉ်ကစာယုအသးဟးထီၣ်ကွံၣ်လောအလီနုၣ်လီ။

စီစီလူးအတံအိၣ်မူဘဉ်တံဆိတလဲကွံၣ်အီအဂ္ဂါနုၣ်၊ မုာ်ဒဉ်လောကစာယုအသးအဃိနုၣ် ပကထံၣ်ဘဉ် ဖဲ **၂တံမသး ၁း၇** နုၣ်လီ။

“အဂ္ဂါဒ်အံ၊ယုဟုၣ်လီပုလုလောပသးသ့ၣ်တမုာ်ဘဉ်၊မုာ်ပသးဘဉ်ဃး ဒီးတံစီတံကမီ၊ ဒီး တံအိၣ်တံကွံၣ်၊ ဒီးတံသ့ၣ်ကံသးကျါလီ။”

မုာ်ဝဲလီ၊ ဖဲကစာယုအသးဟးထီၣ်ကွံၣ်လော စီစီလူးအပူၤအဃိ အဝဲအတံနုၣ်နုၣ်ဒ်သိးဒဉ်ပုပတီၣ်မုာ် တကအသိးလီ။ စီစီလူးအတံနုၣ်စုာ်လီအဃိ၊ ဘဉ်သနုၣ်လီအသးဆူပိာ်မုာ်လောအအိၣ်ဒီးပုသံအကလုာ်တက အအိၣ်နုၣ်ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ **၁၅၅၂အုလး ၂၈း၁၀,၁၁** နုၣ်လီ။

“ဒီးစီစီလူးဆိၣ်တံဒီးအီလောယုအမဲၣ်ညါ၊ ဒီးစံးဝဲဒဉ်၊ ယုမူဝဲ၊ ဒီးတံဒီးဘးတဘဉ်ဘဉ်နုၣ် လောတံအံအဃိနီတမံဘဉ်။”

“ဒီးပိာ်မုာ်နုၣ်စံးဝဲဒဉ်၊ ယဘဉ်ဒုးဟံထီၣ်လောနုၣ်လောမတောတကလဲၣ်။ ဒီးစံးဝဲဒဉ်၊ ဒုးဟံထီၣ် လော ယဂီၣ်လောစီ၅၅၂အုလးတက့ၢ်။”

စီစီလူးစံးတံဒ်အဖိခိၣ်အသိးဝံဒီး၊ တံကမာအသးဒ်လဲၣ်နုၣ်၊ ပကလဲၣ်ကဒီးဆူ **၁၅၅၂အုလး ၂၈း၁၂** နုၣ်တက့ၢ်။

“ဒီးတုာ်ပိာ်မုာ်နုၣ်ထံၣ်စီ၅၅၂အုလးဒီး ကိးပသုထီၣ်လော အကလုာ်ဖးဒိၣ်၊ ဒီးပိာ်မုာ်နုၣ် ကတိာ် တံဒီးစီစီလူးဒီးစံးဝဲဒဉ်၊ နုၣ်နုၣ်ယမုာ်အဘဉ်မနုၣ်လဲၣ်။ အဂ္ဂါဒ်အံ၊ နမုာ်စီစီလူးလီ။”

ပိတ်မုတ်နှင့်မှတ်ထံဘဉ်စီရူမူအလေးဒီးဖူးဘဉ်အသးဒီးကိးပသူထီဉ်ဒီးစံးဝဲလၢနၢန့ၣ်တမ့ၢ်စီစီလူးဘဉ်
ဒါ. ဘဉ်မနၢန့ၣ်လီၤယၤလဲၣ်. တၢ်တဖဉ်န့ၣ်ဝံၤဒီး, တၢ်ကမၤအသးဒ်လဲၣ်န့ၣ်ပကထံဘဉ်ဖဲ **၁၅မူအလေး ၂၈:၁၃,**
၁၄ န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးစီပၤစံးဘဉ်အီၤ, ပျံၤတၢ်တဂ့ၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, နထံဘဉ်မနၢတမံၤလဲၣ်. ပိတ်မုတ်န့ၣ်စံးဘဉ်
စီစီလူး, ယထံဘဉ်ကစၢ်ဟဲထီဉ်လၢဟီၣ်ခိၣ်လၢလီၤ.”**

**“ဒီးစံးဘဉ်အီၤ, အက့ၢ်အဂီၢ်မၤသးဒ်လဲၣ်, ဒီးစံးဝဲဒဉ်, ပုၤသးပုၢ်တဂၤဟဲထီဉ်လူးဘၢအသးလၢ
ယဉ်တဘျဉ်လီၤ. ဒီးစီစီလူးသ့ၣ်ညါဝဲလၢအမ့ၢ်စီရူမူအလေး, ဒီးဆူးလီၤအခိၣ်ဆူ ဟီၣ်ခိၣ်, ဒီးတီၤလီၤ
ကဒံၣ်ကျိၣ်လီၤ.”**

ဒ်သီးစီရူမူအလေးကိးစီစီလူးအမံၤအဃိပိတ်မုတ်န့ၣ်သ့ၣ်ညါဝဲလၢပုၤဟဲဆူအခိၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒဉ်စီစီလူး အ
သီး, ပိတ်မုတ်စံးဝဲလၢ, ပုၤသးပုၢ်တဂၤဟဲထီဉ်လူးဘၢအသးဒီးယဉ်တဘျဉ်န့ၣ်အဃိ, စီစီလူးစ့ၢ်ကိးသ့ၣ်ညါဝဲလၢ
ပုၤတဂၤအံၤကမ့ၢ်ဒဉ်စီရူမူအလေးန့ၣ်ဒီးအဝဲတီၤလီၤကဒံၣ်ကျိၣ်လီၤအသးလီၤ.

တၢ်လၢ, ပုၤတဂၤလၢလူးဘၢအသးဒီးယဉ်တဘျဉ်န့ၣ်ဖဲအခူအခါဖန့ၣ်အခါ, မ့ၢ်ဒဉ်ဝံသ့ၣ်တဖဉ်အတၢ်ပ
နီၣ်တခါလီၤ. ပကထံဘဉ်ဖဲ **၂စီပၤ ၂:၁၃** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးထာထီဉ် စီအုလံၤယၤ အယဉ်လၢအလီၤတံၢ်လၢအလီၤ” ကလဲၤကဒီးဆူ **၁၅မူအလေး ၂၈:**
၁၅ န့ၣ်တက့ၢ်.

**“ဒီးစီရူမူအလေး စံးဘဉ်စီစီလူး, နမၤကိၢ်မၤဂီၢ်ယၤဒ်သီးနကဒူးဟဲထီဉ်ယၤအံၤမ့ၢ်အဘဉ်
မနၢလဲၣ်. စီစီ လူးစံးဆာဝဲဒဉ်, ယဘဉ်တၢ်ကိၢ်တၢ်ဂီၢ်ဒိၣ်မးလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပုၤဖလုဂုၤသးဖိဒူး
တၢ်ဒီးယၤ, ဒီးယွၤလဲၤသဒဉ်လံ ယၤလံ. ဒီးလၢဝံတဖဉ်မ့ၢ်ဂ့ၤ, လၢတၢ်မံမိၣ်မ့ၢ်ဂ့ၤ, တစံးဆၢလၢဘဉ်
ယၤဘဉ်. ဒီးယကိးထီဉ်လံနၢဒ်သီးယဘဉ်မၤ ဒ်လဲၣ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ် နကဘိးဘဉ်သ့ၣ်ညါယၤလီၤ.”**

တၢ်န့ၣ်တဖဉ်ဝံၤဒီး, စီရူမူအလေးကတီၢ်တၢ်ဆူစီပၤစီစီလူးခိဖျိပိတ်မုတ်တဂၤအံၤအထးခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီး
စံးဝဲဒဉ်, တၢ်လၢနတဒိကန့ၣ်ဘဉ်ကစၢ်ယွၤအကလုၢ်ကထါအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. စီစီလူးဃုကညးတၢ်ဒီးစံးဝဲဒဉ်အဝဲဒူး
တၢ်ဒီးပုၤဖလုဂုၤလးအဂီၢ်န့ၣ်ဃုတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်ဖးလၢတၢ်ဃုကညးအပူၤလီၤ. စီရူမူအလေးအတၢ်စံးဆၢန့ၣ်
ပကထံဘဉ်ဖဲ **၁၅မူအလေး ၂၈:၁၀,၁၉** န့ၣ်လီၤ.

**“မ့ၢ်နတဒိကန့ၣ်ဘဉ်ယွၤအကလုၢ်ကထါ, ဒီးတမၤဘဉ်ဖဲအသးထီဉ်ဆူၣ်လၢ မေၤလူးအလီၤ
ဘဉ်ဒီး, ယွၤ မၤနၢလၢတၢ်အံၤလၢမ့ၢ်တနံၤအံၤလီၤ. ဒီးယွၤကဟ့ၣ်လီၤကွံၣ်အံၣ်စရုလးဒီး နၢလၢ ပုၤဖလု
ဂုၤသးဖိအစုပူၤဒီးခဲဂီၤ ကိၢ်န့ၣ်နဲဒဉ်ဒီးနဖိခွါတဖဉ်ကအိၣ်ဒီးယၤလီၤ. ယွၤကဟ့ၣ်လီၤကွံၣ်အံၣ်စရုလး
အပုၤသူးမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးလၢပုၤဖလုဂုၤသး ဖိအစုပူၤလီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢစီရူမူအလေးစံးဝဲ **“ခဲဂီၤကိၢ်န့ၣ်နဲဒဉ်ဒီးနဖိခွါသ့ၣ်တဖဉ်ကအိၣ်ဒီးယၤ, “ဒ်ပစံး
တၢ်အသီးကအိၣ်လၢ တၢ်သံအပူၤန့ၣ်လီၤ.”** န့ၣ်မ့ၢ်ဒဉ် စီစီလူးအဂီၢ်လၢတၢ်စံးဆၢပာ်လၢဝံအကျိၣ်လီၤ.

တၢ်စံးပာ်တမံၤအံၤမ့ၢ်အလၢထီဉ်ပွဲထီဉ်ဝဲကစီဒါ. အဝဲသ့ၣ်ဒူးတၢ်ဒီးပုၤဖလုဂုၤသးဖိသ့ၣ်တဖဉ်အဂ့ၢ်န့ၣ်
ပကထံဘဉ်ဖဲ **၁၅မူအလေး ၃၁:၁-၃** န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးပုၤဖလုၤရသးဖိဒုးတၢ်ဒီးအံၣ်စရလး၊ ဒီးအံၣ်စရလးအပုၤကညီဃုာ်လာ ပုၤဖလုၤရသးဖိအမဲာ်ညါ၊ ဒီးလီၤဟံၣ်သံလၢကစၢ်ကံးလဘိအလီၤလီၤ.”

“ဒီးပုၤဖလုၤရသးဖိလူၤသပုၤဖိလူၤဒီးအဖိခွါတဖၣ်၊ ဒီးပုၤဖလုၤရသးဖိမၤသံစီၤဖိလူၤအဖိခွါစီၤဖိလူၤန့ၣ်သ့ၣ်၊ ဒီးစီၤအဘၢ်နဒၣ်၊ ဒီးစီၤမးလကံၤဂ့ၤလီၤ.”

“ဒီးတၢ်ဒုးသုးန့ၣ်၊ ကဲထီၣ်တၢ်ကိလၢစီၤဖိလူၤအဂီၢ်၊ ဒီးပုၤခးတၢ်ဖိခးဘၣ်အီၤ၊ ဒီးဘၣ်တၢ်ဆဲးအီၤလၢပုၤခးတၢ်ဖိနးမးလီၤ.”

ဖဲတယုၣ်တဖၣ်အခါ၊ စီၤဖိလူၤ ဒုးတၢ်ဒီးပုၤဖလုၤရသးဒီးဂ့ၤဝဲအခါ၊ စီၤပၤဒီးအဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်မၤဟးဂီၤအီၤခဲလၢာ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်မၤအသးဒ်သိး၊ တၢ်ကတိၤတၢ်လၢဝဲကျိၣ်န့ၣ်လၢထီၣ်ပုၤထီၣ်လံဝဲန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် တၢ်ဆိကမိၣ်တၢ်ကအိၣ်တဆဲးတက့ၢ်လီၤ.

၂၅၅မူၤအ့ၤလး ၂၅၈-၁၀ န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်ဒ်အံၣ်လီၤ.

“ဒီးစီၤဖိလူၤအပုၤသုးမုၢ်ခိၣ် စီၤန့ၣ်အဖိခွါစီၤအဘၢ်န့ၣ် ဟံးန့ၣ်စီၤဖိလူၤအဖိခွါစီၤအံၣ်ရုၤဘိၤဂ့ၤ၊ ဒီးဟဲစိာ်အီၤဆူမၤဃန့ၣ်လီၤ. ဒီးပာ်အီၤလၢစီၤပၤလၢကံးလးအဖိခိၣ်၊ ဒီးလၢပုၤအၤဂ့ၢ်ဖိအဖိခိၣ်၊ ဒီးလၢပံးစရလးအဖိခိၣ်၊ ဒီးလၢအုဖရဲၣ်အဖိခိၣ် ဒီးလၢ ဘၣ်ယၤမံၣ်အဖိခိၣ်၊ ဒီးလၢအံၣ်စရလးခဲလၢာ် အဖိခိၣ်လီၤ.”

“ဒီးစီၤဖိလူၤအဖိခွါစီၤအံၣ်ရုၤဘိၤဂ့ၤလၢ အကဲသီအံၣ်စရလးအစီၤပၤန့ၣ် အသးပုၤအနံၣ်လွံၢ်ဆံ၊ ဒီးကဲစီၤပၤခဲန့ၣ်လီၤ. မုၢ်မုၢ်ယုၤဒၤအပုၤဟံၣ်ဖိပိာ်စီၤဒၤဝဲအံၣ်လီၤ.”

စီၤဖိလူၤအဖိသ့ၣ်တဖၣ်အကျါ ပုၤတဂၤန့ၣ် တသံဘၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. အဝဲန့ၣ်မုၢ်ဒၣ် စီၤအံၣ်ရုၤဘိၤဂ့ၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲကဲဘၣ်စီၤပၤဝဲတယံာ်တလီၢ်န့ၣ်၊ ဘၣ်တၢ်မၤသံအီၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ ၂၅၅မူၤအ့ၤလး ၄၈ န့ၣ်လီၤ. “ဒီးဟဲစိာ်စီၤအံၣ်ရုၤဘိၤဂ့ၤအခိၣ်ဆူစီၤဒၤဝဲအံၣ်လၢဃုၤတြိၣ်အပူၤ,” လီၤ.

ကစၢ်ယုၤအဝဲလၢအမုၢ် စီၤရုၤမူၤအ့ၤလးအတၢ်ကတိၤလၢဝဲကျိၣ်န့ၣ်လၢထီၣ်ပုၤထီၣ်ဒၣ်ထဲ ၉၀% - ၉၅% န့ၣ်ဧါ.

တဘၣ်မုၢ်ဒ်န့ၣ်အသိးဘၣ်.

မုၢ်တမုၢ်ဒ်န့ၣ်အသိးန့ၣ် တၢ်လၢစီၤရုၤမူၤအ့ၤလးတဂၤအံၣ်န့ၣ်ကမုၢ်မတၢ်တဂၤလဲၣ်.

ပုၤတဂၤအံၣ်န့ၣ်မုၢ်ဒၣ်၊ တၢ်လီၤတၢ်ဝုၤအဟံၣ်လၢအမုၢ်မုၢ်ကီၤလံာ်စၢ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲပာ်အသးသမ့ဒဲး၊ ဒ်သိးစီၤရုၤမူၤအ့ၤလးအကစၢ်ဒၣ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢမုၢ်ကီၤလံာ်စၢ်တၢ်န့ၣ် ဒ်သိးအတၢ်လီၤတၢ်ဝုၤလၢအမုၢ်တၢ်သံမုၢ်အဟဲဒီးတၢ်မူကအိၣ်ထီၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ကရၤလီၤဝဲဒီးကဟံၣ်ကံာ်ပာ်ကျၢၤအီၤအဂီၢ်န့ၣ် အဝဲဘၣ်ပာ်အသးသမ့ဒဲးဒ်သိးပုၤသံတဂၤမူထီၣ်က့ၤန့ၣ်လီၤ. (၁မိၤရူ ၃း၄ - ဒီးဂုာ်န့ၣ်စံးဘၣ်ပိာ်မုၢ်၊ သုတသံဒီးသုတသံဘၣ်ဘၣ်လီၤ)

မုၢ်ကီၤလံာ်စၢ်တၢ်သ့ၣ်ညါတၢ်အဂ့ၢ်အကျါဘၣ်ဃးဒီးစီၤဖိလူၤအသုးမုၢ်ဒီးပုၤဖလုၤရသးဖိအသုးမုၢ်ကဒုးလီၢ် အသးအဂ့ၢ်န့ၣ်ဒီး အဝဲပာ်အသးသမ့ဒဲးဒ်သိးစီၤရုၤမူၤအ့ၤလးဒီးစံးကတိၤတၢ်လၢဝဲကျိၣ်လီၤ. လၢတၢ်ဒုးတၢ်ယၤအပူၤန့ၣ် စီၤပၤသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကီၤဒုးတၢ်လၢအနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲလီၤ. အဝဲသ့ၣ်အဖိခွါတဖၣ်သနာ်က့ၤကအိၣ်ဝဲလၢအစုထွဲတခီလီၤ. စီၤပၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢ အဂ့ၢ်တၢ်ဒုးန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်သံဝဲသ့မုၢ်မတၢ်မၤန့ၣ်တၢ်ဘၣ်ဒ်ဘၣ်ထံးအသိး၊ အဖိ ခွါသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကီၤကဒ်န့ၣ်အသိးလီၤ.

လာတန်အယ်မိုက်ကီလ်စတန်စိုက်ကီး၊ တာ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဟံဝဲလာအသးကံၣ်ပူၤဒီးကဆိကမိၣ်တာ်အါ မးဒီးကတိၤဆိတာ်ဘၣ်ဃးဒီးတာ်လာအကမအသးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်မိုက်ကီလ်စတန်အတာ်တယၣ် တာ်န့ၣ်တမ့ၢ်လာထီၣ်ပွဲၤထီၣ် ၁၀၀ % ဘၣ်လီၤ.

လာတန်အယ် အဝဲအတာ်လီၤတာ်ဝုၤဒီးအတာ်တယၣ်တာ် အတာ်မးန့ၣ် ဟးဂီၤဝဲလီၤ. ဟးဂီၤဘၣ်ဆၣ် အဝဲမဝဲဒ်အံၤထီၣ်ဘိလီၤ. ဘၣ်မနုၤအယ်လဲၣ်န့ၣ် မိုက်ကီလ်စတန်သူပုၤလာ, ပုၤထံၣ်တာ်လာညါခီ, တာ်ဝံတာ်နါ လာပုၤမးန့ၣ်ပုၤသံအကလးဒီးစံးကတိၤတာ်ဘၣ်ဃးခါဆူညါအဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်, နံၣ်လာအကထိကထီပူၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဂုၢ်ကျဲးစားမးကံၣ်မးကျဲၤအတာ်မးဒီးဒ်သိးကလီၤန့ၣ်ပုၤအါဂၤလာအတာ်မးအပူၤလီၤ.

တာ်လာမိုက်ကီလ်စတန်န့ၣ်ဟံးန့ၣ်ပုၤတဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤလာအလဲပူၤကွံၣ်လံခါဝံဒီး ကွၢ်တယၣ်ဝဲဝံဒီး စံးကတိၤတာ်ဘၣ်ဃးဒီးတာ်ဂ့ၢ်တာ်ကျိၤလာတာ်ကမအသးဒ်လဲၣ်န့ၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်အတာ်ကတိၤသ့ၣ်တ ဖၣ်တဘၣ်ဘၣ်စိုက်ကီးဘၣ်. ဘၣ်ဃးဒီးပုၤတဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ် ပုၤသ့ၣ်ညါဒ်ထဲ ကစၢ်ယွၤတဂၤလီၤန့ၣ်တမ့ၢ်ဘၣ် ဧါ.

လာတန်အယ်, လာကျဲဒ်အံၤအပူၤန့ၣ် စတန်မးအသးသမ့ဒဲဒ်သိးစီၤရှုမူၤအုလးဒီးလီၤန့ၣ်စီၤစီလူးလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်လံာ်စီဆုံတခီတဟံၣ်ဖျါဝဲဒ်န့ၣ်ဘၣ်. ဟံၣ်ဖျါတာ်ဒ်သိးလံာ်စီဆုံအတာ်ကွဲးလာအမ့ၢ် **“အိၣ်ဖဲန့ၣ် တဆံးတ က့ၢ်, အိၣ် ဖဲအံၤတဆံးတက့ၢ်”** န့ၣ်ဒီး ပဃုသ့ၣ်ညါတာ်သ့ၣ်တဖၣ်လာကျဲဒ်အံၤလီၤ.

(၂) လံာ်မးသဲ ၁၇း၁-၃

“ဒီးဃုနုၤအလီၢ်ခဲန့ၣ်ယုၣ်ဂူးဟံးန့ၣ်စီၤပုးတရူး, ဒီးစီၤယၤကိာ်, ဒီးအဒိပုၢ်ဝဲာ်စီၤယိၤဟၣ်, ဒီးလဲၤ ဆူထီၣ်အါ ဆူတာ်တဒါ, လာကစၢ်ဖးထီတဖျါန့ၣ်အလီၤလီၤ. ဒီးအက့ၢ်အဂီၤလဲလိာ်အသးလာ အဝဲ သ့ၣ်အမဲာ်ညါ, ဒီးအမဲာ်ကဲၤကပီၤဒ်မ့ၢ်အသိးလီၤ. ဒီးကွၢ်ကွၢ်, စီၤမိၤရှုဒီးစီၤအုလဲယၤ အိၣ်ဖျါထီၣ်လာ အဝဲသ့ၣ်အမဲာ်ညါ, ဒီးကတိၤလိာ်အသး ဒီးယုၣ်ဂူးလီၤ. ”

လံာ်စီဆုံအဆာဖိတဆာအံၤအဲၣ်ဒီးဟံၣ်ဖျါကစၢ်ယုၣ်ဂူးအက့ၢ်အဂီၤလဲလိာ်သးအဂ့ၢ်လီၤ. **“ဒီးကွၢ်ကွၢ်, စီၤမိၤရှု ဒီးစီၤအုလဲယၤ အိၣ်ဖျါထီၣ်လာအဝဲသ့ၣ်အမဲာ်ညါ, ဒီးကတိၤလိာ်အသးဒီးယုၣ်ဂူးလီၤ.”**

တာ်မးအသးတမံၤအံၤကမ့ၢ်တာ်မနုၤလဲၣ်. ဒ်သိးပုၤအါဂၤအတာ်န့ၣ်အိၣ်လာ, ပုၤလာအသံတ့ၢ်လာအမ့ၢ် စီၤမိၤရှုဒီးစီၤအုလဲယၤတဖၣ်အကလးဟဲက့ၤဒီးအိၣ်ဖျါထီၣ်အသးဖဲတာ်လီၢ်အဝဲန့ၣ်မ့ၢ်စိုက်ကီးဧါ.

မ့ၢ်ဒ်န့ၣ်အသိးန့ၣ်, တာ်ဂ့ၢ်တဖၣ်တလီၤပလိာ်လီၤအသးဒီးလံာ်စီဆုံအတာ်ကွဲးလာအမ့ၢ်, သးသမ့မ့ၢ်သံ ဒီးမူထီၣ်က့ၤတသ့လာဘၣ်လီၤ. တချူးပလဲၤဆူတာ်စံးဆာအဂ့ၢ်န့ၣ်အဆိကတာ်ပကဆိကမိၣ်ကွၢ်, တာ်လာစီၤပုး တရူး, စီၤယၤကိာ်, ဒီးစီၤယိၤဟၣ် တဖၣ်သ့ၣ်ညါစီၤမိၤရှုဒီးစီၤအုလဲယၤဒ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တထံၣ်ဘူဝဲနီတ ဘျီတကးဘၣ်, ခုခါဖဲန့ၣ်ပုၤဒ်တာ်ဂီၤတအိၣ်ဒ်ဘၣ်လီၤ. လာတန်အယ် အဝဲသ့ၣ် သ့ၣ်ညါဝဲဒ်လဲၣ်န့ၣ်, ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ လံာ်စီဆုံအဆာဖိလာအမ့ၢ်, **လံာ်မးသဲ၁၇း၃ “ဒီးကွၢ်ကွၢ်, စီၤမိၤရှုဒီးစီၤအုလဲယၤအိၣ်ဖျါ ထီၣ်လာ အဝဲသ့ၣ်အမဲာ်ညါ, ဒီးကတိၤလိာ်အသး ဒီးယုၣ်ဂူးလီၤ.”** န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်သာဂၤကတိၤလိာ်သးတာ်အခါ ကစၢ်ယုၣ်ဂူးဒီးအဝဲသ့ၣ်ကကိးလိာ်သးအမံၤတဂၤဒီး တဂၤန့ၣ်လီၤ.

ဖဲန့ၣ်ခါပုၤတၢ်မၤဖိသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကိးကနၢ်ဟူၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အဃိ, အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်သ့ၣ်ညါဝဲလၢကျဲၣ်န့ၣ်အသိးလီၤ.

လံာ်စီဆုံဖိတဆၢအံၤပမ့ၢ်ဖးဘၣ်ဒီးပတၢ်ဆိကမိၣ်ကအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဘၣ်ဃးဒီး, သးသမူဖဲသံအခါ, မူထီၣ်က့ၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. လံာ်စီဆုံတခါစံးဘၣ်ပုၤလၢ သးသမူမ့ၢ်သံဒီးတၢ်မူတအိၣ်လၢဘၣ်လီၤ. စီမံၤရွဲဒီးစီအ့ၤလံာ်ယၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်သံတ့ၢ်ဝဲဘၣ်ဆၣ်, ဘၣ်မနုၤအသးသမူန့ၣ်မူထီၣ်ဝဲအဂီၢ်န့ၣ်ကမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်သံကွၢ်တမံၤလီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်စံးဆၢအိၣ်ဖဲ, လံာ်မးသဲ ၁၇:၉ န့ၣ်လီၤ.

“ဒီးဟဲက့ၤလီၤလၢ ကစၢ်လီၤ အဖၢမ့ၢ်ဒီး, ယုၣ်ဂ္ၤမးလိာ်အိၣ်ဒီးစံးဝဲဒၣ်, ပုၤကညီဖိခါအံၤတချုးဂဲၤဆၢထၢန့ၣ်က့ၤဒဲးဘၣ်လၢ တၢ်သံဒီး, သုထံၣ်တၢ်လၢညါခီအံၤ, သုတစံးဘၣ်တဲဘၣ်ပုၤနီၤတဂၤတဂ့ၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လံာ်စီဆုံဖိတဆၢအံၤ အရ့ဒိၣ်မးလီၤ. **“သုထံၣ်တၢ်လၢညါခီအံၤ, သုတစံးဘၣ်တဲဘၣ်ပုၤနီၤတဂၤတဂ့ၤ”** လၢတၢ်န့ၣ်အဃိတၢ်တမံၤအံၤမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ထံၣ်တၢ်လၢညါခီလီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ထံၣ်တၢ်လၢညါခီအဂီၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကိးလၢလံာ်စီဆုံအဂ့ၤအဂၤတဖၣ်န့ၣ်အိၣ်စ့ၢ်ကိးလီၤ. ပမ့ၢ်ဟ့ၣ်တၢ်အဒိအတဲာ်န့ၣ်အိၣ်စ့ၢ်ကိးလၢ လံာ်လီၣ်ဖျါအပူၤတၢ်ထံၣ်လၢညါခီအဂီၢ်, စီပီလူးအတၢ်ထံၣ်လၢညါခီလၢအမ့ၢ်, ၂ကရံၣ်သူး ၁၂:၁-၄, ဒီးစီပုးတရူးအတၢ်ထံၣ်လၢညါခီလၢအမ့ၢ်, လံာ်မးတၢ် ၁၀:၁၀-၁၆, န့ၣ်တကးဘၣ်အဂ့ၤအဂၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢ ဘၣ်တၢ်ပာ်ဖျါအိၣ်လၢ လံာ်စီဆုံအပူၤအါမံၤအါတီၤလီၤ.

တၢ်လၢ, တၢ်ထံၣ်တၢ်လၢညါခီန့ၣ် တမ့ၢ်စ့ၢ်ကိးတၢ်အနီၢ်ကီၢ်ဘၣ်. မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ဂီၤတခါလၢပထံၣ်အီၤသ့လီၤ. မ့ၢ်မဆါတန့ၢ်အံၤ ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ထံၣ်တၢ်လၢညါခီအိၣ်အါမံၤလီၤ. မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢကွဲထံၣ်ဟူၣ်ကလံာ် (TV) အဃိ, ပထံၣ်ဘၣ်ပုၤလၢအသံတ့ၢ်ဝဲတဖၣ်, အတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤကတီၤတၢ်, သ့ၣ်ဝံၣ်သးဆၢတၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်အီၤသ့လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် တမ့ၢ်အနီၢ်ကီၢ်ဘၣ်. မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ထံၣ်လၢညါခီသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဒၣ်န့ၣ်ဒီး တၢ်လၢကစၢ်ခရံၣ်စံးဝဲလၢ, တၢ်ထံၣ်လၢညါခီန့ၣ်ကမ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်.

တၢ်ထံၣ်လၢညါခီလၢကစၢ်ခရံၣ်စံးဝဲန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်လီၢ်ကအိၣ်ခံခါလၢဘၣ်တၢ်ဟအီၤလၢ, ကစၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အကစၢ်, စီပၤသ့ၣ်တဖၣ်အစီပၤယုၣ်ဂ္ၤခရံၣ်န့ၣ်, ကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ်လၢဘၣ်ဃးဒီးဟီၣ်ခိၣ်တကပၤ, ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အီၤအတၢ်ပာ်ဖျါတမံၤလီၤ.

တၢ်နီၤဖးအိၣ်ခံမံၤလၢကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤကပၤတၢ်အလီၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, -

- (က) စီမံၤရွဲ - တၢ်ပနီၣ်ဘၣ်ဃးဒီးစီမံၤရွဲန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်လၢပထံၣ်ဘၣ်ဒီးပမဲာ်ချံလၢအမ့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, နီၢ်ခိအတၢ်ဘၣ်ထွဲလၢအမ့ၢ်, တချုးယုၣ်ဂ္ၤဟဲလီၤ ဆူဟီၣ်ခိၣ် အခုအခါ, ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအတီဒီးကစၢ်ယွၤသ့ၣ် တဖၣ်လၢအမ့ၢ်ပုၤစီဆုံဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.
- (ခ) စီအ့ၤလံာ်ယၤ- တၢ်ပနီၣ်ဘၣ်ဃးဒီးစီအ့ၤလံာ်ယၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်လီၢ်တမံၤလၢပထံၣ်ဘၣ်ဒီးပမဲာ်ချံ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ဘၣ်ဃးဒီးနီၢ်သးတကပၤအတၢ်ဘၣ်ထွဲန့ၣ်ဒီး, တၢ်ဟတၢ်ပြးဘၣ်ဃးဒီးနီၢ်သး, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖးဒိၣ်တဖုလၢအတီဒီးကစၢ်ခရံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်သိးကစၢ်ခရံၣ်ကတီၤတၢ်ဒီးစီမံၤရွဲဒီးစီအ့ၤလံာ်ယၤအသိး ကစၢ်ခရံၣ်ကတီၤတၢ်

ကစာ်ကဟတၢ်ဒီးပုၤခံၤဖၢလိာ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဘီၣ်မ့ၢ်ခံၤခါလၢကစာ်ခရံၣ်ကဟအိၣ်န့ၣ်ကအိၣ်ဒီးတၢ်စိတၢ်ကမီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

(၃) လံာ်လူၤကၢၣ် ၂၃:၄၃

“ဒီးယုၣ်ဂ္ၤစးဘၣ်အိၣ်, ယကစံးဘၣ်န့ၣ်တီၢ်အံၤ ခဲမ့ၢ်ဆါအံၤနကအိၣ်ဒီးယၤလၢ ပၤရဒံးစူး အပူၤလီၤ.”

လံာ်စီဆံ့ဖိတဆာအံၤ, ဖဲပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်မၤတၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်, Good Friday အခါန့ၣ်, ပသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်ဘၣ်အိၣ်လီၤ. ပုၤအာတဂၤဃုကညးတၢ်လၢကစာ်ယုၣ်ဂ္ၤလၢသ့ၣ်ဖျၢၣ်ထူၣ်စုညါအဖီခိၣ်အယိလဲၤထီၣ်ဘၣ်ဆူမူခိၣ်ဘီမ့ၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်သိၣ်လိတခါန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်တကးပုၤဖဲအနံၤဝဲန့ၣ်တနံၤဃီန့ၣ် လဲၤထီၣ်ဘၣ်ဝဲဆူမူခိၣ်ဘီမ့ၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်သိၣ်လိတခါစ့ၢ်ကီးလီၤ.

တၢ်သိၣ်လိတမံၤအံၤ, မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးခါ, ပကကွၢ်ကဒါက့ၤဆူ လံာ်လူၤကၢၣ် ၂၃:၄၂ န့ၣ်တက့ၢ်.

“ဒီးစံးဘၣ်ယုၣ်ဂ္ၤ, ကစာ်ဧာ, တုၤနဟဲလၢနဘီနမ့ၢ်အပူၤဒီး, သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤယၤတက့ၢ်.”

ဒ်လံာ်စီဆံ့ဖိတဆာအတၢ်ပာ်ဖျါအသိး, ပုၤအာတဂၤအတၢ်ဃုကညးတၢ်န့ၣ် ပဘၣ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ကတိၤန့ၣ်လီၤ. တမ့ၢ်ဃုတၢ်ဆူ မူခိၣ်ဘီမ့ၢ်ဘၣ်. မ့ၢ်ဒၣ်ကစာ်ခရံၣ်အဘီအမ့ၢ်လၢ ဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်တကဟန့ၣ်လီၤ.

ဒ်န့ၣ်အသိး ပုၤအာတဂၤကိးယုၣ်ဂ္ၤလၢ “ကစာ်ဧာ” န့ၣ်, လၢကိၤလၢဝါအလံာ်စီဆံ့လၢအမ့ၢ် (NIV) န့ၣ်ပာ်ဖျါဝဲဒၣ်, တကိးဝဲလၢ “ကစာ်” ဘၣ်. ကိးဝဲဒၣ်လၢ “ယုၣ်ဂ္ၤ” န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်မနုၤအယိလဲၣ်န့ၣ် ပုၤအာတဂၤ အဝဲသ့ၣ်ညါဒၣ်ထဲလၢ “ယုၣ်ဂ္ၤ” လီၤ. ကဘၣ်ကိးဝဲလၢ “ကစာ်” န့ၣ် တသ့ၣ်ညါဘၣ်ဝဲဘၣ်လီၤ.

ကစာ်ယုၣ်ဂ္ၤအပျဲၢ်အဘီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်ပုၤတၢ်မၤဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဒၣ်လဲာ်, တဃုတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးမူခိၣ်ဘီမ့ၢ်ဘၣ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်မၤတၢ် ဘးဖိ န့ၣ်လီၤ.

“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဖျိၣ် ရီဖျိၣ်ဝံၤဒီး, သံကွၢ်အိၣ်ဒီးစံးဝဲဒၣ်, ကစာ်ဧာ, မ့ၢ်နကဟ့ၣ်လီၤ က့ၤ ဘီမ့ၢ်လၢ အံၣ်စရလး ခဲကနံၣ်အံၤဧါ.”

အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ပညိၣ်န့ၣ်ကံၢ်ကျၢၤဒိၣ်မးလီၤ. အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်လၢ အသးပူၤန့ၣ် အိၣ်ဒၣ်ထဲဟီၣ်ခိၣ်တကဟဒီးအဝဲသ့ၣ်ခိးကွၢ်လၢဒၣ် ပုၤအံၣ်စရလးဖိအကီၢ်ကအိၣ်ထီၣ်ဝဲအကီၢ်န့ၣ် ကမ့ၢ်ခဲကနံၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ.

လံာ်လူၤကၢၣ် ၂၂:၂၄

“ဒီးမ့ၢ်မတၤမတၤလၢအကျါကဘၣ်တၢ်ပာ်အိၣ်လၢအဒိၣ်ကတၢ်တဂၤဒီး, အဝဲသ့ၣ် ဂ့ၢ်လိာ် ဘီလိာ် အသးစ့ၢ်ကီးလီၤ.”

ဒ်လံာ်စီဆံ့ဖိတဆာအံၤ အတၢ်ပာ်ဖျါအသိး, အပျဲၢ်အဘီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်, ဘၣ်ဃးဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဘီမ့ၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ် မ့ၢ်မတၤတဂၤကဲထီၣ်ပုၤအဒိၣ်ကတၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်အကျါအဂ့ၢ်န့ၣ်အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်လိာ်ဘီလိာ်အသး အကစာ်ဒၣ်ဝဲသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. ကစာ်ယုၣ်ဂ္ၤစ့ၢ်ကီးကဒုးအိၣ်ထီၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ဘီမ့ၢ်န့ၣ်, ကမ့ၢ်စ့ၢ်ကီးတၢ်တမံၤဃီလီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်ဆာကတီၢ်လၢသးစီဆံ့ဘၣ်တၢ်လူလီၤကံၢ်လီၤအိၣ်လၢအပျဲၢ်အဘီၣ်ဒီးပုၤတၢ်မၤဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဖီခိၣ်ဒၣ်လဲာ်, ဘၣ်ဃးဒီးမူခိၣ်ဘီမ့ၢ်ဒီးမူခိၣ်ဘီမ့ၢ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်, ဖဲဘူၣ်ယဲာ်ဆံအမ့ၢ်န့ၣ်ဒၣ်လဲာ်

တနင်္ဂနွေတော်တော်တော်. အပျိုအဘီဝံသတော်တော်တော်လဲတနင်္ဂနွေတော်တော်တော်ဘုရားဒီးမူခိပ်ဘီမုာ်အဂ္ဂိန့ၣ်, လာပုၤအာတ
ဂအဂ္ဂိစ့ၢ်ကီး, ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ဂးန့ၣ်မ့ၢ် “ကစၢ်” တဂၤန့ၣ် ကသ့ၣ်ညါဝဲဒ်လဲၣ်.

ပကလဲၤကဒီးဆူ လံာ်မးသဲ ၂၇:၄၄ န့ၣ်တက့ၢ်.

**“အဂ္ဂိဒ်အံၤ, စံးဝဲဒ်, ယမ့ၢ်ယုၤအဖိခွါလီၤ. ဒီးတၢ်ဘျုးလာ အဘၣ်ပုၤထီၣ်ယုၣ်ဒီးအိၤလာ ထုၣ်
စုညါ အလီၤန့ၣ်, ဒုၣ်ဒွဲၣ်အိၤလာတၢ်တမံၤဃီန့ၣ်စ့ၢ်ကီးလီၤ.”**

တၢ်လာအခိၣ်ထံးန့ၣ်, တၢ်ဘျုးခံၣ်ဂၤစလီၢ်, ဒုၣ်ဒွဲၣ်ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ဂးဒ်သီးသီးလီၤ. လံာ်မးကူး ၁၅:၃၂ စ့ၢ်ကီး
အတၢ်ကွဲးအိၣ်ဒ်န့ၣ်စ့ၢ်ကီးလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဖဲတၢ်ဆာကတီၢ်လဲၤပုၤကွံာ်အခါ, တၢ်ဘျုးခံၣ်ဂၤအကျါတဂၤန့ၣ်, ကွံာ်တၢ်
ဒီးအတၢ်ဆိကမိၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢ, ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ဂးတဂၤအံၤအတၢ်ဒဲးဘးတအိၣ်အဂ္ဂိန့ၣ်သ့ၣ်ညါဝဲဒ်စံးဘၣ်အသကီး
တဂၤအဂ္ဂိန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်လူၤကဉ် ၂၃:၄၀-၄၁ န့ၣ်လီၤ.

**“မ့ၢ်အဝဲတဂၤကတိၤဆာတၢ်, ဒီးဒူအလီၤ, ဒီးစံးဝဲဒ်, နဘၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်တမံၤဃီန့ၣ်ဒီး, နတ
ပျံၤဘၣ်ယုၤဘၣ်ဧါ. ဒီးပဝဲဒ်အံၤပဘၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်တီတီလီၤ. အဂ္ဂိဒ်အံၤ, ပဘၣ်တၢ်ဖဲ ပဂုၤဘၣ်လာ
ပမၤတၢ် အဃီလီၤ. မ့ၢ်အဝဲတဂၤအံၤတမၤကမၢ်ဘၣ်တၢ်နီတမံၤဘၣ်.”**

လာန့ၣ်တကးဘၣ်, ပုၤအာတဂၤကထံၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကီးတၢ်ကွဲးအသးလာကစၢ်ယုၣ်ဂ္ဂးအခိၣ်ဖိခိၣ်လာအမ့ၢ်,
လံာ်ဒုးနဲၣ်တၢ်ဘျုးဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

လံာ်လူၤကဉ် ၂၃:၃၈

**“ဒီးလံာ်ဒုးနဲၣ်တၢ်, အိၣ်ကွဲးအသးလာဟးလုၣ်အကျိၢ်, ဒီးရိမုၤအကျိၢ်,ဒီးဇုၤတြိၤအကျိၢ်,
ဘၣ်စဲထီၣ်ဝဲလၢအဖိခိၣ်, အအံၤတဂၤမ့ၢ်ပုၤယုၤဒါဖိအစီၤပၤလီၤ.”**

ဘၣ်ဘုးဒီးလံာ်ဒုးနဲၣ်တၢ်အဂ္ဂိန့ၣ် ခဲကနံၣ်အံၤပထံၣ်ဘၣ်လာ, သ့ၣ်ဖျၢၣ်ထုၣ်စုညါအတၢ်ဂီၤအပူၤန့ၣ်ပုၤ
ကွဲးတၢ်တဖၣ်ကွဲးဝဲလၢ, ပုၤလဲးတ့ၣ်အကျိၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်, (INRI) န့ၣ်လီၤ. အခိၣ်ညါန့ၣ်မ့ၢ်ဒ် “ပုၤယုၤဒါ အစီ
ပၤ, ပုၤနစၤရူးဖိယုၣ်ဂ္ဂး” န့ၣ်လီၤ.

- I - Isus = ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ဂး
- N - Nazarainus = ပုၤနစၤရူးဖိ
- R - Rex = စီၤပၤ
- I - Idurum = ယုၤဒါ

လာန့ၣ်တကးဘၣ်, ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ဂးဒီးစီၤပၤစီၤပံၤလးကတိၤလိာ်အသးတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်, တၢ်ဘျုး
စ့ၢ်ကီးကနာ်ဟူဝဲဒ်တၢ်ဆိကမိၣ်ကအိၣ်ထီၣ်လာအခိၣ်န့ၣ်အပူၤလီၤ. တၢ်ကတိၤလာကစၢ်ခရံၣ်ဒီးစီၤပၤစီၤပံၤလး
ကတိၤတၢ်အဂ္ဂိန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်ယီၤဟဉ် ၁၈:၃၆-၃၇ န့ၣ်လီၤ.

**“ယုၣ်ဂ္ဂးစံးဆာဝဲ, ယဘီယမ့ၢ်တဘၣ်ဘုးဘၣ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်အံၤဘၣ်. ယဘီယမ့ၢ်မ့ၢ်ဘၣ်ဘုး ဒီးဟီၣ်
ခိၣ်အံၤဒီး, ဒ်သီးယသုတလီၤလာပုၤယုၤဒါဖိအစုပူၤတဂုၤ ဒီး,ယခုယပုၤကဒုးတၢ်လီၤ. မ့ၢ်ခဲကနံၣ်အံၤ
ယဘီယမ့ၢ်တမ့ၢ်ဘၣ်လာတၢ်ဖဲအံၤဘၣ်. မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး စီၤပံၤလးစံးဘၣ်အိၤ. မ့ၢ်ဒ်န့ၣ်ဒီး နမ့ၢ် စီၤပၤ
တဂၤဧါ. ယုၣ်ဂ္ဂးစံးဆာဝဲ, နစံးတၢ်လာယမ့ၢ်စီၤပၤတဂၤလီၤ. ဒ်သီးယကအုၣ်ယသးလာ တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ
အဂ္ဂိဒီး, ယအိၣ်ဖျၢၣ်, ဒီးယဟဲလီၤလာဟီၣ်ခိၣ်ချာလံၢ်. ကယံၢ်ပုၤလာအဘၣ်ဘုးဒီး တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီန့ၣ်,**

ဒီကန့်ယကလုာ်ကထါလီၤ။”

လာတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်အယိ၊ န့ၣ်တကးဘၣ်၊ ထံၣ်ဘၣ်ကစၢ်ခရံၣ်လာအအိၣ်ဘူးဒီးအီၤဒီးကစၢ်ခရံၣ် အခိၣ်အဖီခိၣ်အတၢ်ကွဲးသ့ၣ်တဖၣ်ကထီၣ်လာတၢ်ဘျၣ်တဂၤအဂီၢ်၊ တၢ်ဆိကမိၣ်ဖးဒိၣ်ကအိၣ်ထီၣ်ဝဲဒီး၊ တၢ်လာ ကစၢ်ခရံၣ်န့ၣ်ကမ့ၢ်ဒၣ်စီၤပၤတဂၤလာအအိၣ်ဒီးအဘီအမ့ၢ်အယိ၊ အဝဲအသးအိၣ်ထီၣ်လာကယုကညးတၢ်ဆူ ကစၢ် ယုၣ်ဂ္ၤန့ၣ်လီၤ။ တၢ်ယုကညးတမံၤအံၤ၊ တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးတအိၣ်ဘၣ်အဂီၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဝဲဒၣ်အတၢ်ဆိကမိၣ်လီၤ။

ဘၣ်ဆၣ်၊ ဖဲန့ၣ်အခါလာကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤအဂီၢ်အဘီအမ့ၢ်အိၣ်ထီၣ်လံၤခါ။

တအိၣ်ဒံးဘၣ်န့ၣ်လီၤ။

လာတၢ်န့ၣ်အယိ၊ တၢ်ဘျၣ်တဂၤခိးကွၢ်လၢ်၊ တၢ်အခွဲးအယၢ်လာကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤကဟ့ၣ်အီၤန့ၣ်တုၤခဲကန့ၣ် အံၤလီၤ။ ဖဲန့ၣ်လီၤဖဲန့ၣ်အခါ ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤအကစၢ်ဒၣ်ဝဲ၊ လဲၤလီၤဝဲဆူတၢ်လီၤတခါအဂီၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ၊ **လံာ် မၤတၢ် ၂:၃၁** န့ၣ်လီၤ။

“အဝဲဒၣ်ထံၣ်ပာ်ဝဲသတးဒီး၊ ကတိၤတၢ်လာ ခရံၣ်အတၢ်ဂဲၤဆာထာ် က့ၤအဂီၢ်၊ လာတၢ်တပာ် လီၤတဲာ်ဘၣ်အသးလာပျူပူၤဘၣ်၊ ဒီးလာအညၣ်တထံၣ်ဘၣ်တၢ်အုၣ်တၢ်ကျၢ်ဘၣ်လီၤ။”

လာတၢ်န့ၣ်အယိတၢ်ဘျၣ်တၢ်ဂၤစ့ၢ်ကီး တမၤန့ၢ်ဘၣ်တၢ်အခွဲးအယၢ်လာအဝဲယုကညးတၢ်ဘၣ်။

မ့ၢ်ဝဲလီၤ။ တချူးလာကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤတဂဲၤဆာထာ်သမူထီၣ်က့ၤအခါအိၣ်ဒၣ်ဝဲလာပျူပူၤ(၃)သီန့ၣ်လီၤ။

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ပီၤလာအဖီခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ပနၢ်ပာ်တ့ၢ်လံၤအယိ၊ ပကလဲၤကဒီးဆူလံာ်စီဆုံဖိအဆာ သ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ။ ပကထံၣ်ဘၣ်ပုၤကွဲးလံာ်တဂၤ၊ ဖဲကွဲးလံာ်အခါ၊ တၢ်ကတိၤလာအအဲၣ်ဒီးမၤအိၣ်ကတီၢ် ဝဲန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်သူ (,) “ခီမၣ်”ဖိဒီး၊ ဒ်သိးတၢ်လာအအဲၣ်ဒီးစံးဝဲန့ၣ် ပုၤဖးလံာ်ဖိတဂၤကနၢ်ပာ်တၢ်အဂီၢ်လီၤ။ လာတၢ်အဒိအတဲာ်အဂီၢ်၊ ပကပာ်ပျါလံာ်စီဆုံဖိတဆာလာအမ့ၢ်၊ **လံာ်လူၤကၢ် ၂၃:၄၃** န့ၣ်လီၤ။

“ဒီးယုၣ်ဂ္ၤစံးဘၣ်အံၤ၊ ယစံးဘၣ်နၤတီတီအံၤ၊ ခဲမ့ၢ်ဆါအံၤနကအိၣ်ဒီးယၤလာပၤရဒံးစူး အပူၤ လီၤ။”

“And Jesus said into him, verity I say unto thee,

Today shall thou be with me in paradise”

ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤစံးကတိၤတၢ်ဒီးစံးဝဲဒၣ် **“ယစံးဘၣ်နၤတီတီအံၤ၊ ခဲမ့ၢ်ဆါအံၤ”** န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ကတိၤလာ အကၢ်အကျၢ်လီၤ။ ဒီးယုၣ်ဂ္ၤအုၣ်ခိၣ်အသးလာ **“နကအိၣ်ဒီးယၤလာ ပၤရဒံးစူးအပူၤလီၤ။”** န့ၣ်လီၤ။ (၂ကရံၣ်သူး ၁၂:၄ ကစၢ်ယုၤအဘီအမ့ၢ်)

တၢ်လာပုၤကွဲးလံာ်အခါ တၢ်ကတိၤတမံၤဒီးတမံၤအဘၣ်စၢၤပုၤပာ် (,) “ခီမၣ်” န့ၣ် တၢ်ကတိၤအခီပညီ ဆီတလဲကွံာ်အသးသ့န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ။ ပဘၣ်ဆိကမိၣ်တၢ်ဘၣ်ဃးဒီးလံာ်စီဆုံဖဲဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤသီအခါပုၤကွဲး လံာ်တၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်တသုဝဲ (,) ခီမၣ် (.) ဖူစတီးသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်။

တၢ်အဒိအတဲာ် (၁)

"Verily I Say unto Thee, Today"

“ယစံးဘၣ်န့ၣ်တီၢ်အံၤ, ခဲမ့ၢ်ဆါအံၤ”

လံာ်စီဆုံဖိတဆာအခီပညီန့ၣ်, ကမ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်ဘျၣ်တဂၤ, ခဲမ့ၢ်ဆါအံၤကအိၣ်ဝဲလၢ ကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ပသ့ၣ်ညါစ့ၢ်ကီးတၢ်တဖၣ်န့ၣ် တဘၣ်မၤအသးဘၣ်. ဘၣ်မနုၤအယိလဲၣ်န့ၣ်, ခဲကနံၣ်အံၤတုၤလၢအနံၣ် (၂၀၀၀)ဒၣ်လဲာ် ကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ်တအိၣ်ထီၣ်ဒံးဘၣ်.

တၢ်ဒိတၢ်တဲာ် (၂)

Verily I Say unto Thee Today, Shall Thou be.....

ခဲမ့ၢ်ဆါအံၤ ယစံးဘၣ်န့ၣ်တီၢ်အံၤ, နကအိၣ်ဒီးယၤ.....တၢ်လၢ (,) (ခီမ့ၢ်) တခါပမ့ၢ်ပာ်အီၤဒ်အဖီခိၣ် အသးန့ၣ်, တၢ်ကတိၤတခါအံၤအခီပညီကကဲထီၣ်ဆူ, တၢ်ဘျၣ်တဂၤမၤန့ၢ်တၢ်အုၣ်ခိၣ်အသးလၢကစၢ်ခရံၣ်အအိၣ်ဖဲ, ခဲမ့ၢ်ဆါန့ၣ်လီၤ. တမ့ၢ်ဘၣ်လၢ ကစၢ်ခရံၣ်ကအိၣ်ဒီးအီၤလၢပၤရဒ်စူးခဲမ့ၢ်ဆါအံၤန့ၣ်ဘၣ်.

ဒ်သီးတၢ်ကတိၤတခါအံၤကအိၣ်ဖျါအကီၢ်, ပကဟ့ၣ်တၢ်ဒိတၢ်တဲာ်တမံၤန့ၣ်လီၤ.

(၁) Kill him not, spare him.
မၤသံအီၤတဂ့ၤ, သးကညီပျဲပူၤဖျဲးကွံာ်အီၤတက့ၢ်.

(၂) Kill him, not spare him.
မၤသံအီၤ, သးကညီပျဲပူၤဖျဲးကွံာ်အီၤတဂ့ၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အယိ, တၢ်လၢ(,) ခီမ့ၢ်တမံၤအံၤ, ပကွဲးလံာ်အခါပမ့ၢ်ပာ်အီၤအလီၢ်အသးန့ၣ် ကဲထီၣ်တၢ်အခီပညီခံခါလၢ, တလီၤပလိာ်အသးန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ပူၤကွံာ်ယၤဖျိၣ်န့ၣ်တဖၣ် ယၤဖျိၣ်န့ၣ်အခါ, တၢ်လၢလံာ်စီဆုံတဘျၣ်အံၤ, တဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢ, အဆၢဒိၣ်, အဆၢဖိန့ၣ်ပူၤကွံာ်အနံၣ် ၇၀၀ဒီး ၈၀၀ အတီၢ်ပူၤတုၤလီၤမးကဲထီၣ်အသးလီၤ.

]ဖဲခရံၣ်န့ၣ် AD 1236တုၤလီၤအခါ Cardinal Hugo အစီၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢအဆၢဒိၣ်, အဆၢဖိလီၤ.

]လၢ Rabbi Nathan အယိ, လံာ်စီဆုံသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်နီၤဖးအီၤဆူ အဆၢဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဒီး, ဖဲ AD 1555 တုၤလီၤအခါ, ပုၤစဲကျဲးတၢ်ဖိလၢအမ့ၢ် Stevens န့ၣ်မၤန့ၢ်တၢ်ဟ့ၣ်သါဒီးရၤလီၤဝဲလီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အယိ တၢ်ဘျၣ်တဂၤစ့ၢ်ကီးအိၣ်ဒၣ်လၢတၢ်သံအပူၤတုၤခဲကနံၣ်အံၤလီၤ. ဖဲကစၢ်ခရံၣ်ကဟဲက့ၤလီၤဆူဟီၣ်ခိၣ်ခံစုတစုအဆၢကတီၢ်န့ၣ်ဒ်သီးပုၤအါဂၤဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤအခါန့ၣ်အဝဲစ့ၢ်ကီးဒ်ကစၢ်ခရံၣ်အုၣ်ခိၣ်အီၤအသးအဝဲဒၣ်စ့ၢ်ကီးကဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤဒီးကမၤန့ၢ်ဘၣ်တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤဒ်ကစၢ်ခရံၣ်စံးပာ်ဝဲအသးလီၤ. ပကဆိကမိၣ်ကဒါက့ၤ, ဖဲကစၢ်ခရံၣ်တဆူးကွံာ်ဒံးအသးအခါ, တၢ်ဘျၣ်တဂၤအံၤ အတၢ်ကတိၤန့ၣ်တက့ၢ်.

**မ့ၢ်ဝဲလီၤ. မ့ၢ်တနံၤလၢ ကစၢ်ခရံၣ်အဘီအမ့ၢ်
ကအိၣ်ထီၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ခါန့ၣ် ပကသ့ၣ်နီၣ်စ့ၢ်ကီး
တၢ်ဘျၣ်တဂၤအံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.**

(၄) သွေးစာလနံ ၅:၂၃၊

ဒီးတၢ်ဃုတၢ်ဖိးအကစၢ်ဒၣ်ဝဲန့ၣ်၊ မံအမၤစီဆုံသုလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်၊ ဒီးမံတၢ်အံးက့ၤကွၢ် က့ၤသုဒီဂၤညါ၊ ဒ်သိးသုသး၊ ဒီးသုသးသမူ၊ ဒီးသုနီၢ်ခိခဲလၢာ်ကအိၣ်လၢ တၢ်ပာ်တၢ်ကမၣ် အလီၢ် တအိၣ်ဘၣ်၊ ဖဲပကစၢ်ယုၣ်ဂူးခရံၣ်ဟဲက့ၤန့ၣ်တက့ၢ်။

လံာ်စီဆုံအဆၢဖိပာ်ဖျါတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးပုၤကညီတဂၤအံၤန့ၣ်အိၣ်ဝဲဒီးအသး၊ သးသမူဒီးနီၢ်ခိန့ၣ်လီၤ။ လံာ် စီဆုံဖိတဆၢအံၤအဲၣ်ဒီးစံးဝဲဒၣ်တၢ်အိၣ်ဖျါတဖုလၢအမ့ၢ်သးစာလနံအတၢ်ဖျါအပူၤ တၢ်အိၣ်ဖျါဖိသ့ၣ်တဖုဂၤစုာ် ဂၤစုာ်န့ၣ်လီၤ။ ပုၤတၢ်အိၣ်ဖျါဖိသ့ၣ်တဖုခဲလၢာ်မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်အိၣ်ဖျါတဖုအသိးန့ၣ်လီၤ။ ပကထံၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကိးဖဲ သး စာလနံ ဘးဝ အတၢ်ကွဲးအသိးလီၤ။

“စီၤပီလူး၊ ဒီးစီၤစံလၢ၊ ဒီးစီၤတံၤမသး၊ စံးဘၣ်တၢ်အိၣ်ဖျါလၢသးစာလနံ၊ လၢဟံၤယွၤဒီး ယုၣ်ဂူး ခရံၣ်အပူၤန့ၣ်၊ မံတၢ်ဘျူးတၢ်ဖျါ၊ ဒီးတၢ်ဃုတၢ်ဖိးလၢပဟံၤယွၤဒီးကစၢ်ယုၣ်ဂူးခရံၣ်န့ၣ် ဘၣ်သု တက့ၢ်။”

တၢ်ကွဲးတမံအံၤတမ့ၢ်ဘၣ်ထဲနီၢ်တဂၤစုာ်စုာ်ဘၣ်။ အဲၣ်ဒီးပာ်ဖျါဒၣ်တၢ်အိၣ်ဖျါတဖုလီၤ။ ဘၣ်မနုၤအပီ လဲၣ်န့ၣ် သးစာလနံအတၢ်အိၣ်ဖျါဖိအိၣ်အါမးဒီး၊ မ့ၢ်ကိးဝဲထဲသၢဂၤအမံၤန့ၣ်ဒီးပဘၣ်သ့ၣ်ညါ၊ ပုၤသၢဂၤအံၤမ့ၢ် ဒၣ်တၢ်အိၣ်ဖျါတဖုလီၤန့ၣ်လီၤ။

ပမ့ၢ်ပာ်ပသးလၢအဝဲသ့ၣ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်ပုၤတဂၤစုာ်စုာ်န့ၣ်၊ ပကဘၣ်ကွဲးက့ၤလံာ်စီဆုံဒ်အဖိလၢာ်အသိးလီၤ။

“... You whole **spirits and souls and bodies** be preserved...”

“သုသးသ့ၣ်တဖု၊ ဒီးသုသးသမူသ့ၣ်တဖု၊ ဒီးသုနီၢ်ခိသ့ၣ်တဖုခဲလၢာ်” န့ၣ်လီၤ။

ဘၣ်ဆၣ်တၢ်ကွဲးအသးန့ၣ် တမ့ၢ်ဒ်န့ၣ်ဘၣ်။

တၢ်အိၣ်ဖျါတဖုလၢ အိၣ်ဒီးပုၤတၢ်အိၣ်ဖျါဖိအါဂၤန့ၣ် ကကဲထီၣ်၊ နီၢ်တဂၤဃီ၊ ဒီးသးတဖျါန့ၣ်ဃီဒီးတၢ်မ့ၢ် လၢတမံဃီဒ်လဲၣ်။

ပကကွၢ်ဖဲ **အုးဖုးစူး ၄:၄** န့ၣ်လီၤ။

“နီၢ်တဂၤဃီ၊ ဒီးသးတဖျါန့ၣ်ဃီ၊ ဒ်တၢ်ကိးက့ၤသုလၢတၢ်မ့ၢ်လၢတမံဃီလၢသုတၢ်ကိးအပူၤ အ သိးန့ၣ်လီၤ။”

(One Spirit – သးတဖျါန့ၣ်ဃီ)

မ့ၢ်ဝဲလီၤ။ တၢ်အိၣ်ဖျါန့ၣ် အိၣ်ဝဲဒၣ် နီၢ်တဂၤဃီ၊ ဒီးသးတဖျါန့ၣ်ဃီလီၤ။ ပကလဲၤကဒီးဆူ **လံာ်မၤတၢ် ၄:၃၂** န့ၣ်လီၤ။

“ဒီးပုၤဂီၢ်မ့ၢ်လၢ အစ့ၢ်က့ၤတဖုန့ၣ်၊ အိၣ်ဒီးအသ့ၣ်တဖျါန့ၣ်ဃီအသးတဖျါန့ၣ်ဃီ၊ ဒီးတစံးဘၣ် လၢ အစုၤလီၢ်အခီၣ်ခိၣ်မ့ၢ်အတၢ်ဒၣ်ဝဲနီၢ်တဂၤဘၣ်။ မ့ၢ်မ့ၢ်အတၢ်ခဲလၢာ်န့ၣ် ပာ်ဃုာ်ဝဲတပူၤဃီလီၤ။”

(One Soul – အသ့ၣ်တဖျါန့ၣ်ဃီအသးတဖျါန့ၣ်ဃီ)

တၢ်အိၣ်ဖျါန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် သးတဖျါန့ၣ်ဃီ၊ ဒ်ပစံးတၢ်အသိး နီၢ်ခိတခါလၢအိၣ်ဒီးသးသမူန့ၣ်လီၤ။ မ့ၢ်ဝဲလီၤ။ စီၤပီလူးကွဲးလံာ်ဆူ ပုၤသးစာလနံအတၢ်အိၣ်ဖျါအခါ၊ ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်အိၣ်ဖျါအဝဲစံးကတိၤတၢ်လၢ၊ တၢ်နာ်အိၣ် လၢအသးပူၤသ့ၣ်တဖုလီၤ။

**လာတာနဲ့အပေါ် ဘဉ်းဘဉ်းလံာ်စီဆုံအတၢ်ကွဲးလာအမ့ၢ်
သးသမူန့ၢ် သံဝဲအဂ့ၢ်န့ၢ် ဘဉ်းဘဉ်းအီၤ
လာလံာ်စီဆုံအလီၢ်လံာ်ဒီးအသိသ့ၣ်တဖၣ်အပူၤန့ၢ်ပထံၣ်ဘဉ်းလီၤ.**

(၅) လံာ်စံးထီၣ်ပတြၢၤ ၁၀၃:၁-၂

**ယသးဧၤ, စံးထီၣ်ပတြၢၤယွၤတက့ၢ်, ဒီးကယံာ်တၢ်အိၣ်လာယပူၤဧၤ, စံးထီၣ်ပတြၢၤအမံၤ စီဆုံ
န့ၢ်တက့ၢ်. ယသးဧၤ, စံးထီၣ်ပတြၢၤယွၤတက့ၢ်, ဒီးအတၢ်မၤဂ့ၢ်တဖၣ်န့ၢ် မံၤနသုတသးပုၤနီၣ် နီတမံၤ
တဂ့ၤ.**

လံာ်စီဆုံအဆၢဖိတဆၢအံၤ ဘဉ်းဘဉ်းသုအီၤလာတာ်ထုကဖၣ်အပူၤဒီးပုၤသုအီၤအါဂၤလီၤ. လံာ်စီဆုံဖိအဝဲ
အံၤမၤအသးဒ်ပုၤကညီအပူၤန့ၢ် သးသမူအိၣ်ဘဉ်ဆဉ်, ပုၤကညီတဂၤတမ့ၢ်ဘဉ်သးသမူန့ၢ်လီၤ. လံာ်စီဆုံဖိအဆၢ
တခါအံၤမ့ၢ်ဒဉ်ဘဉ်းဘဉ်းဒီးတၢ်သ့ၣ်ဝံၣ်သးဆၢအတၢ်သးဝံၣ်ဒီး, ပုၤသးဝံၣ်တၢ်ဖိတဂၤ, စံးလီၤဒဉ်အကစၢ်ဒဉ်ဝဲအဂ့ၢ်
လီၤ. ပကထံၣ်ဘဉ်ကဒီးဖဲ **လံာ်စံးထီၣ်ပတြၢၤ ၁၃၉:၁၄** န့ၢ်လီၤ.

**“တၢ်တုၤလီၤယၤအိၣ်ဒီးပျံၤတၢ်အလီၢ်, ဒီးကမၤကမၢ်တၢ်အလီၢ်လီၤ. မၤသးဒ်န့ၢ်ဒီး ယကစံး
ထီၣ်ပတြၢၤန့ၢ်လီၤ နတၢ်မၤတဖၣ်လီၤလးဝဲန့ၢ်ယသ့ၣ်ညါသပုၢ်ပုၢ်လီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်ကွဲးအသးလာအမ့ၢ် **“ယသးဧၤ”** န့ၢ်မ့ၢ်ဒဉ် **“စီၤဒေဝံး”** အနီၣ်ကစၢ်ဒဉ်ဝဲ, အတၢ်စံးလီၤ
အသး ဒီးကွဲးဝဲဒ်အတၢ်ကတိၤအသိးလီၤ. **လံာ်စံးထီၣ်ပတြၢၤ ၁၀၃:၁,၂** စ့ၢ်ကိးဒ်န့ၢ်အသိးလီၤ.

(၆) လံာ်လူၤကဉ် ၂:၃၅

ဒီးနးတဘျီကဆဲးပျီနသးဒဉ်နဲစ့ၢ်ကိးလီၤ.

(Own Soul = နသးဒဉ်နဲ)

လံာ်စီဆုံအဆၢဖိတဆၢအံၤမ့ၢ်ဒဉ်, စီၤစူၤမ့ၢ်ကတိၤတၢ်လာဝံအကျိၣ်ဒီးစံးဘဉ်နီၣ်မၤရံလီၤ. ဖိခွါတဂၤကမၤ
န့ၢ်တၢ်ဖျိၣ်တၢ်ယာ်ဒီးတၢ်ကီတၢ်ခဲန့ၢ်လာမိၢ်တဂၤအကီၢ်ကမၤအသးဒ်နးတဘျီဆဲးပျီအသးန့ၢ်လီၤန့ၢ် စီၤစူၤမ့ၢ် အ
တၢ်စံးသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ.

လာတာ်န့ၢ်အပေါ်, သးသမူန့ၢ်မ့ၢ်ဒဉ်, နီၣ်ခိဒီးအသးအတၢ်စၢ်ဖျိၣ်တခါဒီးကဲထီၣ်တၢ်ဘဉ်တုၤလာအိၣ်ဒီးအ
သးန့ၢ်လီၤ.

ဘဉ်းဘဉ်းသးသမူလာအသံအဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၢ် လံာ်စီဆုံအတၢ်ဘဉ်ထွဲသ့ၣ်တဖၣ်တမံၤဒီးတမံၤထီသဒါ
လိာ်အသးန့ၢ်, ပကထံၣ်ကဒီးဖဲလံာ်လူၤကဉ် ၁၆:၁၉-၃၁ န့ၢ်လီၤ. ဘဉ်းဘဉ်းလံာ်စီဆုံအဆၢဖိသ့ၣ်တဖၣ်န့ၢ်
ပကထံၣ်ဘဉ်.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လံာ်စီဆုံအဆၢဖိသ့ၣ်တဖၣ်စံးဘဉ်ပုၤလာ ပုၤထူးပုၤတီၤတဂၤဒီးပုၤဖျိၣ်ဖိယာ်ဖိစီၤလါစရူးလာ
အမ့ၢ်ပုၤခံၤအဂ့ၢ်န့ၢ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်ခံၤသံဝဲအခါအဝဲသ့ၣ်အသးသမူန့ၢ်လဲၤလီၤဆူလရံာ်တဂၤဒီးပုၤဖျိၣ်ဖိတဂၤ
လဲၤထီၣ်ဆူမူခိၣ်ဘီမ့ၢ်အဂ့ၢ်န့ၢ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီးအသးသမူစ့ၢ်ကိးလီၤန့ၢ်မ့ၢ်ဒဉ်တၢ်ဆိကမိၣ်တမံၤလီၤ.

ဘဉ်းဘဉ်းတၢ်ဂ့ၢ်အံၤ ပကထံၣ်ဘဉ်လာ သးသမူ (၃) န့ၢ်လီၤ.